



论文摘要

中南大学学报(自然科学版)

ZHONGNAN DAXUE XUEBAO(ZIRAN KEXUE BAN)

Vol.41 No.3 Jun.2010

[PDF全文下载] [全文在线阅读]

文章编号: 1672-7207(2010)03-0890-06

基于对羟基桂皮醇的新型酶联荧光免疫传感系统 测定布氏杆菌抗体

湛雪辉, 周随安, 龚福春, 李飞, 曹芬, 李侠

(长沙理工大学 化学与生物工程学院, 湖南 长沙, 410076)

摘要: 以一种纯天然产物对羟基桂皮醇(4-hydroxycinnamic alcohol, HCA)为辣根过氧化物酶(HRP)底物, 建立对羟基桂皮醇-辣根过氧化物酶-过氧化氢新体系。对羟基桂皮醇本身只有极弱的荧光, 在HRP催化下可被 H_2O_2 氧化成二聚体产物, 该二聚体在315 nm的激发光下能发射波长为467 nm的强荧光, 并且反应体系荧光强度增加值与HRP量在一定浓度范围内呈线性相关。根据此关系和竞争型免疫定量原理, 建立兔布氏杆菌抗体测定的荧光酶联免疫传感体系, 并对免疫测定条件如pH值、HRP-BrAb用量、BSA和流速等进行优化。运用制备传感体系测定兔布氏杆菌抗体的质量浓度线性范围为2.7-90 $\mu\text{g/L}$, 检测限为2.7 $\mu\text{g/L}$, 相对标准偏差为4.6%; 对羟基桂皮醇在空气中较稳定, 对人体无毒害, 在临床上可代替传统HRP底物。

关键字: 对羟基桂皮醇; HRP 荧光底物; 布氏杆菌抗体; 免疫传感体系

An enzyme-linked fluoroimmunosensing system for *Brucella melitensis* antibody detection based on a novel substrate 4-hydroxycinnamic alcohol for HRP

ZHAN Xue-hui, ZHOU Sui-an, GONG Fu-chun, LI Fei, CAO Fen, LI Xia

(School of Chemical and Biological Engineering, Changsha University of Science and Technology, Changsha 410076, China)

Abstract: A natural product, 4-hydroxycinnamic alcohol (HCA) was used as a substrate for HRP in enzyme-linked fluoroimmunoassay. In enzymatic reaction procedure, HRP-*Brucella melitensis* antibody conjugate (HRP-BrAb) catalyze the polymerization of HCA by H_2O_2 , and the HCA is partly converted to polymers, a fluorescent species. The fluorescence increase of the HRP-enzymatic product at emission of 467 nm (excitation at 315 nm) is proportional to the concentration of HRP-BrAb binding to the *Brucella melitensis* antigens, which were entrapped in cellulose-paraffin matrix. The linear range of determination for BrAb is 2.7-90 $\mu\text{g/L}$ with the relative standard deviation of 4.6%. The detection limit is 2.7 $\mu\text{g/L}$. HCA is stable in air and non-toxic to human health. The proposed method can be used for analysis of commercial formulation and plasma sample with satisfactory results.

Key words: 4-hydroxycinnamic alcohol; HRP fluorogenic substrate; *Brucella melitensis* antibody; immunosensing system

有色金属在线

中国有色金属权威知识平台

版权所有：《中南大学学报(自然科学版、英文版)》编辑部

地 址：湖南省长沙市中南大学 邮编： 410083

电 话： 0731-88879765 传真： 0731-88877727

电子邮箱： zngdx@mail.csu.edu.cn 湘ICP备09001153号